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ERLANDstrit- 

JAARVERSLAG OVER 1936. 

Mijnheer de Voorzitter, Dames en Heeren, 

In een veel bewogen tijd als de tegenwoordige strekt het tot voldoening 
terug te kunnen zien op een jaar, waarin geen schokkende gebeurtenissen 
in onze vereeniging voorvielen, en onze organisatie zich wist te hand-
haven op de bescheiden plaats, die zij zich in haar ongeveer 32-jarig 
bestaan op wetenschappelijk terrein in Nederland heeft verworven. 
Hoe haar positie in de toekomst zal zijn, zal mede afhangen van den 
uitslag der stappen, die thans ondernomen worden, om een gereorgani-
seerd en versterkt tandheelkundig vereenigingsleven in Nederland tot 
stand te brengen. 

Steeds meer collega's voelen zich aangetrokken lid onzer vereeniging 
te worden. In 1936 meldden zich 27 aan, die allen werden toegelaten. 
Drie leden zijn ons door den dood ontvallen. t.w. Mej. H e er in g a 
uit Zutphen, en de heeren W i r t j es uit Amsterdam en F u y t, uit 
Utrecht. Hun nagedachtenis zal bij ons in eerbiedige herinnering blijven. 
Vijftien leden bedankten voor het lidmaatschap, twee leden vertrokken 
naar het buitenland en I lid werd geroyeerd. Dit kwam ons op een ver-
lies van in totaal 21 leden te staan. 

Op 31 December 1935 bedroeg het ledental 367, op 31 Decmber 1936,  
was dit, bij een aanmelding van 27 nieuwe leden en een verlies van 21 

leden, met 6 gestegen tot 373. Het aantal eereleden bleef 2. 

Onze oud-voorzitter G. L i n d en ons zeer verdienstelijk lid E. J. 
van den Berg vierden hun zilveren jubileum als tandarts. Het 
bestuur bewees hun namens de vereeniging de attentie, die bij zulk een 
heugelijk feit past. Op 31 Maart jubileerde onze oud-voorzitter Ch. 
F. L. N o r d. Tezamen met de Nederlandsche Maatschappij tot Bevor-
dering der Tandheelkunde, het Nederlandsche Tandheelkundig Genoot-
schap en het Tijdschrift voor Tandheelkunde huldigden wij hem tijdens 
een receptie in Hotel de Witte Brug, den Haag, waarbij tal van collega's. 

door hun tegenwoordigheid blijk gaven hoezeer zij de verdiensten van 
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dezen veelzijdigen en uiterst actieven collega op prijs stellen. Toch was 
het slot van dien avond niet tevens het slot van de hulde, want deze vond 
haar hooge bekroning toen H.M. de Koningin collega Nor d  op 31 
Augustus 1936 benoemde tot officier in de orde van Oranje Nassau. Het 
strekt de professie tot voldoening en eer, dat ook „an allerhöchster Stelle" 
de verdiensten van N or d aldus coram populo worden erkend. 

Er werden twee bestuursvergaderingen gehouden. Het bestuur bestond 
in den aanvang van het vereenigingsjaar uit Jan V i s s e r, voorzitter, 
A. E d e 1. vice-voorzitter, S. F. G ö t t 1 i c h, secretaris, T. H o e k-
s e m a, penningmeester, L. M. W i l l e ms e, 2e secretaris, en de 
leden B. J. Brugman en G. A. Eibrink Jansen. Op de 
vergadering van 27 April 1936 deed collega J a n V i s s e r ons de 
mededeeling, dat hij op medisch advies niet langer zijn functie als voor-
zitter zou blijven vervullen. Wij betreurden dit ten zeerste, doch moesten 
ons daarbij neerleggen. Wij spreken echter den hartgrondigen wensch 
uit, dat deze oud-voorzitter, van wien zulk een groote stuwkracht uit-
ging, inmiddels zijn gezondheidstoestand heeft zien verbeteren, moge 
hij spoedig hersteld zijn, zoodat hij, als de vereeniging hem roept, weder een 
vooraanstaande plaats in onze gelederen zal kunnen innemen. Ik weet 
zeker, dat alle leden met dezen wensch zullen instemmen, en van deze 
plaats brengen wij hem onzen hartelijken dank voor hetgeen hij voor 
onze vereeniging heeft gedaan. 

Met goedkeuring der vergadering is zijn plaats onvervuld gelaten . tot 
de voorjaarsvergadering-1937 en heeft collega E d e 1 als waarnemend 
voorzitter sedert dien tijd gefungeerd. 

Van niet minder beteekenis dan het bedanken van onzen voorzitter,. 
was het vertrek van onzen secretaris S. F. G ö t t 1 i c h, die zich 
metterwoon in Zuid-Afrika, het land zijner geboorte, heeft gevestigd_ 
Sedert 25 April 1931 tot November 1936, heeft hij onafgebroken de 
functie van secretaris met eere vervuld. Hem was geen werk te veel voor 
het doel van onze vereeniging, hetgeen mede zeer duidelijk wordt gede-
monstreerd door het groote aantal belangrijke voordrachten en demon-
straties, dat hij in den loop der jaren voor ons heeft gehouden. Wij ver-
liezen in hem een ijverigen secretaris, aan wien de Vereeniging veel dank 
verschuldigd is. Gelukkig mocht de vereeniging hem evenwel als lid 
behouden. Wij wenschen hem in zijn nieuwe woonplaats het aller-
beste en veel succes toe en spreken met de hoop ook het vertrouwen 
uit, dat hij in Zuid-Afrika den naam der Nederlandsche tandheelkunde 
hoog zal houden. 
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De voorjaarsvergadering vond plaats op 2 en 3 Mei 1936,. de najaars-

vergadering op 21 en 22 Nov. 1936. Hoezeer de wetenschappelijke zijde 
van ons beroep onze collega's ter harte gaat mag met verheugenis 
worden afgeleid uit het talrijke bezoek der leden en uit de vele introduc-
ties die het bestuur verleende. Als steeds kwamen de leden op den tweeden 
dag in het Tandh. Instituut bijeen, waar de directeur ons steeds ter wille 
is door het te onzer beschikking stellen van: college- en andere 
zalen. 

Voor deze door ons zoo gewaardeerde medewerking betuigen wij 
hem onzen welgemeenden dank 

Van alle kanten kreeg het bestuur ook dit jaar hulp bij het samenstellen 
der wetenschappelijke programma's. 

In Mei was het Dr. H. W. J u 1 i u-s, Utrecht, die de bacteriologie 
der pulpaaandoeningen behandelde en collega G ö s t a L i n d b 1 o m, 
uit Stockholm, die 2 voordrachten hield, resp. getiteld „The importance 
of Balanced Occlusion" met demonstratie en „An X ray technic-deve-
loped for the Study and Registration of Different Positions of the Condyle 
intheFossaGlenoidalis".Dr. H. Berkelbach van der Spren-
k e 1, Utrecht, had tot thema voor zijn voordracht gekozen „Grondslag 
van de sensibiliteit van de dentine". In de November-vergadering be-
behandelde Prof. B u r ge r, Amsterdam, het onderwerp „Keelver-
lammingen". 

Voorts werden voordrachten gehouden door onze leden Van- H o u t e, 
De Decker, E. Sanders, Bruske enH. van der Molen, 
en demonstraties door collega's Van den B e r g, D u y zing s, 
Br u s. k e en N o r d. De Novemver-vergadering was bijna geheel 
gewijd aan referaten van het IX. Congres der F.D.I. in Augustus 1936. 
te Weenen gehouden, bij monde van de collegae B e r t r a m, L. M. 
Willemse, Salomons, Van Andel, Van den Berg, 
E. Sanders, De Decker en J. Sanders Ezn. Op dat con-
gres waren wij vertegenwoordigd door de collegae N o r d en: V a n 
H a s s e 1 t, welke laatste tevens einde Mei onze gelukwenschen over-
bracht aan de Societé Suisse d'Odontologie, op haar jubileumcongres. 

Dit jaar wederom zijn wij veel dank verschuldigd aan het bestuur van 
de W.T.A. voor het vele, dat zij onze leden wist te bieden en waarover 
U uitvoerig verslag zal worden gedaan. 

Afzonderlijk memoreeren wij niettemin het feit, dat de W.T.A. te-
zamen met de Ned, Mij. tot Bev. der Tandheelkunde op 28 Januari 1936. 
een bijeenkomst organiseerde, waarin onze leden het voorrecht hadden 
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een voordracht van Prof. G o t t 1 i e b te mogen bijwonen over Caries 
Aetiologie. 

Uw 2e secretaris besluit dit verslag met een woord van hartelijken 
dank aan collega E d e 1, die sedert het vertrek van collega V i s s e r 
niet alleen is opgetreden als waarnemend voorzitter, doch sinds collega 
G ö t t l i c h zijn functie heeft neergelegd nog bovendien onderge-
teekende het werk als Zen secretaris zeldzaam heeft vergemakkelijkt. 

Met functionarissen als collega E del  moet het onze Vereeniging 
wel goed gaan! 

L. M. WILLEMSE. 
2e Secretaris 

Apeldoorn, Februari 1937.   



KORT VERSLAG VAN DE JAARVERGADERING OP ZATERDAG 
8 MEI EN ZONDAG g MEI 1937 TE UTRECHT 

In afwijking van de traditie van drie en dertig jaar ving deze vergade-
ring aan met verschillende demonstraties. De heer E. J. van den  
Berg demonstreerde een verbeterde afdruktechniek voor de indirecte 
inlay, de heer C. B e r t r a m vroeg de aandacht voor orthodontische 
apparatuur, de heer J. Sanders Ez. toonde een en ander op het gebied 
van indirecte inlays in labiale en labio-approximale (buccale en bucco-
approximale) caviteiten, benevens het gebruik van Ivory's matrix-retainer 
no. 1. De heer G. F. M. Schutte verklaarde de werking van de 
katafor in de praktijk, terwijl ten slotte de heer M. J o a c h i m, onze 
Belgische collega, een gewijzigd model tandenborstel vertoonde. 

De waarnemende voorzitter, de heer A. E d e 1, opende daarna de 
huishoudelijke vergadering met de volgende rede: 

Dames en Heeren! 

Ik open hierbij onze jaarvergadering en heet U allen hartelijk 
welkom, in het bijzonder collega Joachim uit Brussel, die naar 
aanleiding van zijn laatste bezoek voor twee weken aan Amsterdam 
met zijn Belgische collega's het enthousiasme voor ons land en de 
ontvangst in de hoofdstad verdisconteerde in een toezegging, een 
demonstratie te zullen houden op deze vergadering, waarvoor wij 
hem zeer dankbaar zijn. In afwijking met de traditie van drie en 
dertig jaren is deze vergadering aangevangen met de demonstraties, 
zoodat deze eigenlijk reeds is begonnen; waar echter het oogenblik 
om een woord tot U te richten, het begin van het huishoudelijke 
gedeelte, mij juister voorkomt dan een uur geleden, zij het mij vergund 
U een kleine terugblik te geven over onze vereeniging gedurende de 
laatstejaren. Deze jaarvergadering is n.l. in zooverre afwijkend van 
de zes voorafgegane, dat na de verkiezingen, in Uw bestuur ver-
schillende nieuwe collegae zullen optreden, welke leiding aan de 
vereeniging zullen geven. 



643 

Wanneer ik in vogelvlucht sinds 1931 de jaren doorloop, gedu-
rende welke termijn Uw bestuur nagenoeg in zijn tegenwoordige 
samenstelling functionneerde, dan kan ik U mededeelen, dat in dat 
jaar 1931, de vereeniging werd gebracht onder leiding van den 
voorzitter Jan V i s s e r, door het zeer plotseling overlijden van 
den juist verkozen voorzitter Dr. H. de G r o o t. Collega S. F. 

Go t t 1 i c h verzorgde het secretariaat, de verdere drie bestuurs-
leden waren reeds ingedeeld in het Bestuur. 

De Vereeniging had zich zeer krachtig ontwikkeld en er heerschte 
een gevoel: we zijn eenigermate aangekomen waar we wilden zijn. 

Het strekt deze nieuwe leidende collegae tot eer, dat zij dit gevoel 
zeer snel hebben doen omzetten in een overtuiging, dat we nu 
voorwaarts moesten gaan en wel zeer snel, om dezen gunstigen toe-
stand te consolideeren en meer nog, aanpassen aan de plaats, welke 
onze vereeniging ook in de toekomst behoorde te blijven innemen 
in ons algemeen vereenigingsleven. Het ledental bedroeg toen 300. 
Als eerste wijziging in den gang van zaken besloot het bestuur, de 
November-vergadering van 1932 als proef een aanvang te doen 
nemen om 4 uur, in plaats van 's avonds 8 uur. De uitslag hiervan gaf 
aanleiding om te trachten dit aanvangsuur zoo mogelijk vast te 
houden. 

Ten einde het in art. 2 der Statuten omschreven doel onzer Ver-
eeniging nog beter te bevorderen is in 1932 besloten een stichting 
in het leven te roepen, genaamd „Stichting voor Wetenschappelijk 
Tandheelkundige Arbeid". Wanneer we het werk van deze W.T.A. 
in deze luttele jaren nagaan kunnen we reeds vaststellen, hoe ge-
lukkig deze greep is geweest. 

In het jaarverslag van het jaar 1933 vinden we met simpele woor-
den vermeld: In het afgeloopen jaar werden verschillende bepalingen 
onzer statuten meer in overeenstemming gebracht met de eischen, 
die in de practijk noodzakeijk zijn gebleken en werd ook het huis- 
houdelijk reglement geheel herzien. Het bestuur werd van 5 op 7 
leden gebracht. Ik behoef U niet nader uit te leggen, hoeveel arbeid 
dit speciaal aan den voorzitter Jan Visser en den secretaris 
S. F. Go t t l i c h heeft gekost. Het noodlot van collega Visser 
schijnt wel te zijn. zoodra hij een bestuursfunctie aanvaardt, dat een 
reglementsherziening aan de orde komt en de ondervinding heeft 
geleerd, dat hij hieraan met groot succes de leiding weet te geven. 

In 1934_werd op eenvoudige wijze het 3o jarig bestaan van de 
Vereeniging herdacht. Meer dan groot uiterlijk vertoon, waren m.i. 
echter de woorden, welke hierbij werden geuit. 

Bij het afsluiten van dit tijdperk mag zeker voldoening worden 
uitgesproken, dat de achtereenvolgende besturen, die vóór ons het 



644 

wel en wee onzer organisatie in handen hadden, de bedoeling der 
stichters hebben begrepen en krachtig naar verwezenlijking van het 
ideëele doel hebben gestreefd. Zij zijn daarin naar behooren geslaagd. 
We spreken de hoop uit, dat in de toekomst de leden evenzoo over 
dc opvolgers dier bestuurderen mogen oordeelen. 

En nu, dames en heeren, einde 1936 — dit jaar heeft Uw bestuur 
niet meer voltallig kunnen beeindigen. De voorzitter Jan Visser 
heeft ons om redenen, welke wij moeten respecteeren, een jaar ge-
leden te kennen gegeven, het voorzitterschap niet langer te kunnen 
waarnemen. Onze ijverige secretaris, collega S. F. Go t t 1 i c h, 
heeft ons het vorige jaar verlaten. Voor de belangrijke besturende 
diensten, voordrachten en demonstraties breng ik hem nog gaarne 
van deze plaats mijn oprechten dank! 

U zult U nu misschien afvragen, dames en heeren, hoe staat onze 
vereeniging er nu voor: kunnen we nu op dezelfde manier volgens 
het beproefde recept blijven doorgaan of moet onze vereeniging 
nieuwe banen gaan bewandelen ? Ja, dames en heeren, wil onze 
vereeniging zich blijven handhaven op de bescheiden, maar eervolle 
plaats, die zij zich deze 33 jaren heeft verworven, zoo zal het toe-
komstig bestuur zich hebben te beraden en leiding hebben te geven 
aan verschillende gewijzigde inzichten, welke zich in den loop der 
laatste jaren hebben ontwikkeld. 
t e. Het ledental nadert de 4.00. Het vergaderingbezoek bedroeg in. 
de laatste bijeenkomst meer dan 200. U voelt wel, om demonstraties 
te houden voor dit aantal, zelfs met het gevolgde verdeelingssysteem 
der bezoekers over de verschillende demonstratoren, geeft moeilijk-
heden. Hiervoor zullen nieuwe wegen moeten worden gevonden; 
men zal een bestuursapparaat moeten tot stand brengen, dat deze 
moeilijkheden ondervangt. 
2e. De Nederlandsche Maatschappij tot Bevordering der Tandheel-
kunde met haar groot aantal leden, bijna t000, waarvan afdeelingen 
met een aantal bijna als voor to jaar onze Vereeniging telde, heeft 
terecht gemeend gedurende de laatste jaren hare leden, door voor-
drachten en demonstraties in de gelegenheid te moeten stellen, tand-
heelkundig op peil te blijven. De verhouding tusschen deze en onze 
Vereeniging is steeds voortreffelijk geweest. Daarom heeft in den 
loop van dit verstreken vereenigingshalfjaar ons Bestuur een verzoek 
bereikt van de Maatschappij, drie leden aan te wijzen, om met drie 
leden van de Maatschappij, middelen te beramen en wegen aan te 
geven, hoe men, gegeven de tegenwoordige omstandigheden, tot de 
meest doeltreffende samenwerking zal kunnen blijven, gegeven de 
Maatschappij met deze gedecentraliseerde bestuursapparaten, de 
Vereeniging en W.T.A. met gecentraliseerd bestuursapparaat. 
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Het rapport van deze commissie is nog niet gepubliceerd. Het laat 
zich echter aanzien, dat dit zeer spoedig ter tafel zal worden gebracht, 
zoodat op Uw volgende vergadering in November meer concrete 
voorstellen aangaande deze materie U van het toekomstig bestuur 
zullen bereiken. 
3e. Over twee jaar zal de vereeniging 35 jaar en de Maatschappij 
haar 25-jarig bestaan herdenken. Van de' Maatschappij is reeds een 
verzoek tot Uw Bestuur gekomen om de mogelijkheid onder oogen 
te zien, om dit gezamenlijk, als tien jaar geleden, te herdenken, 
vastgekoppeld aan een vergadering van de F.D.I. en een nationaal 
tandheelkundig congres met een internationalen inslag. 
4e. Van den secretaris van de F.D.I. is een schrijven ingekomen 
betreffende een collectief abonnement op een internationaal Tijd-
schrift. Het tegenwoordig bestuur heeft reeds de vraag onder oogen 
gezien van de mogelijkheid dit tijdschrift den leden te kunnen 
verschaffen, zoo mogelijk binnen de grenzen van de tegenwoordige 
contributie. 

Dames en heeren, U ziet, we zijn niet op een rustpunt aange-
komen. Uw nieuw bestuur . zal nog genoeg vraagstukken vinden, 
waarin het zich zal hebben te beraden en waarvoor U, daarvan ben 
ik overtuigd, zeer spoedig, voorstellen zullen bereiken. 

Ik meende U dit kleine, geenszins volledige overzicht niet te 
mogen onthouden, waardoor eenigermate de voortreffelijke be-
sturende arbeid van Uw afgetreden voorzitter Jan Visser en 
secretaris S. F. G o t t 1 i c h tot uiting is kunnen komen en waarvoor 
we hun beiden zeer dankbaar kunnen zijn. 

De notulen der vergadering van November 1936 werden gelezen en 
onder dank aan den Zen secretaris L. M. W i 1 1 e m s e gearresteerd. 
Bij de ingekomen stukken bevonden zich uitnoodigingen om deel te 
nemen aan de vergadering der F. D. I. in Stockholm van 9-14 Aug., 
aan het 52e congres van de Schweizerische Zahnärzte Gesellschaft van 
17-20 Juni a.s. te Lausanne en aan het jubileumcongres van de Tsjecho-
slowaaksche Tandartsen Vereeniging van 10-13 Juni a.s. te Praag. Zoo 
mogelijk zal de vereeniging zich hierbij laten vertegenwoordigen. 

De jaarverslagen van secretaris en penningmeester werden 
vervolgens uitgebracht en de begrooting voor 1937 werd goed-
gekeurd. De penningmeester werd voor zijn beheer gedechargeerd, en een 
nieuwe kascommissie voor 1938 werd benoemd. 

Het jaarverslag der W.T.A. en de financieele verantwoording dezer 
stichting konden beide de goedkeuring der vergadering wegdragen. 
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Bij de verkiezingen die nu volgden werd het bestuur als volgt gecon-
stitueerd: Ch. F. L. N o r d, voorzitter, L. M. W i l l e m s e, vice-
voorzitter, A. E d e 1, secretaris, T. H o e k s e m a, penningmeester, 
E. Sanders, 2esecretaris,G.A.H.Eibrink Jansen enJ.A. M. 
de D e c k e r, commissarissen. 

In de vacature in het bestuur der W.T.A. werd voorzien door benoe-
ming van den heer E. Sander s. 

Na de pauze werden 9 nieuwe leden geïnstalleerd en vingen de voor-
drachten aan met een inleiding over Preventieve Tandheelkunde door 
den heer H. van der M o 1 e n, naar aanleiding van de discussie in 
de Novembervergadering over zijn toen gehouden rede. De heer Dr. C. N. 
L e n s h o e k, chirurg aan de neurologische kliniek van het Academisch 
Ziekenhuis te Utrecht, behandelde het onderwerp: Trigeminus Neuralgie 
en haar behandeling. 

Op Zondagmorgen vertoonde de heer E. Sanders een patient bij 
wien dysostosis cleido-cranialis oorzaak was zijner onregelmatige tand-
stelling. De heer G. F. M. Schutte besprak de resultaten die hij 
met behulp van de katafor, welke hij den vorigen dag had gedemon-
streerd, verkregen had. Ten slotte gaf de heer J. Sanders Ez. een 
overzicht zijner ervaringen met diverse approximale en approximo-
occlusale vullingen. Alle sprekers illustreerden hun voordracht met 
talrijke Röntgenfoto's. Op iedere voordracht volgde een geanimeerde 
discussie, die door de inleiders werd beantwoord. 

Nadat de wnd. voorzitter dank had gebracht aan alle sprekers en 
demonstratoren en aan den directeur van het Tandheelk. Instituut, 
droeg hij het voorzitterschap over aan den nieuwen voorzitter, den heer 
N o r d, en werd de vergadering te i .15 u. gesloten. 



Jaarverslag van 

DE STICHTING VOOR WETENSCHAPPELIJK TANDHEEL- 

KUNDIGEN ARBEID (W.T.A.) 

over het Vereenigingsjaar 1936/1937. 

In het Bestuur is een vacature ontstaan door het bedanken van coll. 
M. van- Da  m, die, volgens zijn gedane mededeeling, het gewenscht 
acht zijn plaats in dat college aan een ander af te staan. Het Bestuur 
betreurt dit besluit, omdat het in den Heer Van Dam zal moeten 
missen een mede-lid, dat groote belangstelling voor de W. T. A.-aange-
legenheden had en op wiens medewerking steeds kon worden gerekend. 

Ingevolge Art. II van den Stichtingsbrief, zal op de eerstvolgende 
Algemeene Vergadering van de Vereeniging in deze tusschentijdsche 
vacature moeten worden voorzien. Een aanbeveling vanwege het Stich-
tingsbestuur, als voorgeschreven in Art. so, zal het Vereenigingsbetuur, 
bijtijds bereiken. 

Kon in het vorige jaarverslag melding gemaakt worden van de voort-
zetting van den leergang in de Algemeene Pathologie te Amsterdam onder 
leiding van Dr. Van Cr e v e 1 d gedurende 1936, weinig kans bestaat 
er echter, dat hij opnieuw voor een zelfde periode zal kunnen worden 
verlengd. Het onderzoek, of de bestaande interesse nog van dien aard 
is, dat op denzelfden voet zal kunnen worden voortgegaan, is op dit 
oogenblik nog niet geëindigd. 

De cursus Algemeene Pathologie te Rotterdam onder leiding van Dr. 
Van R ij s s e 1, die in 1935 werd aangevangen met 3o personen, kon 
voor een tweede jaar, aanvangende September 1936, met 23 cursisten 
worden vervolgd. Veel uitzicht op uitbreiding tot een derde leerjaar 
bestaat er momenteel echter niet. 

Op uitnoodiging van het Bestuur verklaarde Prof. Dr. H. Burger  
zich bereid in den loop van den winter 1936-1937 vier voordrachten 
te houden in het Binnengasthuis te Amsterdam, welke toezegging even-
wel, in verband met omstandigheden, rakende zijn aftreden als hoog- 
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leeraar, in zooverre werd gewijzigd, dat enkele van de door hem aan- 
gegeven onderwerpen door andere docenten zouden worden behandeld. 

Achtereenvolgens traden op: 

25 November 1936: Prof. H. B u r g e r, onderwerp: neusspraak en 
open gehemelte. 

9 December 1936: Prof. H. Burger, onderwerp:  kaakkysten en 
neusgezwellen. 

6 Januari 1937: Dr. J. B ij t e 1, onderwerp: amandelen en haard-
infecties. 

27 Januari 1937: Prof. A. P. H. A. de K l e y n, onderwerp: neus-
bijholte-ontstekingen en haar verwikkelingen. 

Voor deze avonden, tot bijwoning waarvan ook de leden der Maat-
schappij in de gelegenheid werden gesteld, bestond bijzonder groote 
belangstelling. Niet minder dan 76 deelnemers konden worden genoteerd. 

Op voorstel van de W. T. A. heeft Prof. Burger op de najaars-
vergadering van de Vereeniging een voordracht gehouden over keel-
verlammingen. 

Pogingen van het Bestuur, van Prof. Dr. Alfred  K a n t o r o-
w i c z een toezegging te verkrijgen tot het geven van eenige cursussen 
in Nederland, zijn met succes bekroond. Werden aanvankelijk plannen 
gemaakt voor uitvoering in April 1937, door omstandigheden van per-
soonlijken aard moest de komst van Prof. K a n t or o w i c z worden 
vervroegd, zoodat de leergangen reeds hebben plaats gehad, en wel: 

te Groningen op 1 en 2 Februari 1937 
„ Rotterdam „ 3 en 4 	„ 

„ Roermond „ 5 en 6 	„ 	„ 

„ Amsterdam „ 8 en 9 	„ 

In al deze plaatsen werden dezelfde onderwerpen behandeld, n.l. 

I. a. volle prothese. b. partieele prothese. 
II. prophylactische orthodontie. 

Ook voor deelname aan deze cursussen werden de leden der Maat-
schappij uitgenoodigd. Het aantal cursisten bedroeg: 

te Amsterdam 35, te Rotterdam 37, te Groningen 21 en te Roermond 
18. 

Prof. K a n t or o w i c z is vooral met nieuwe inzichten op het 
gebied der partieele prothese gekomen, waarvoor uiteraard zeer groote 
belangstelling bestond. Het geheel was buitengewoon interessant en 
vond dan ook overal de meeste waardeering. 

Tusschen de cursussen in, t.w. op Zondag, 7 Februari, heeft Prof. 
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K a n t or o w i c z in een der zalen van het Jaarbeurs-gebouw te 
Utrecht voor de leden der Maatschappij en die der Vereeniging een 
voordracht gehouden, getiteld: „Türkei — Deutschland — Palestina — 
drei Entwicklungsstadien der Zahnheilkunde, welke bijeenkomst even-
eens zeer goed bezocht was. 

Ofschoon de voorbereiding van een en ander, in verband met de aan 
de deelnemers overgelaten keuze uit 4 plaatsen, niettegenstaande de 
medewerking te Groningen van de Studieclub van Groningsche Tand-
artsen en te Roermond van de Afdeeling Limburg der Maatschappij, 
nogal bezwaren ontmoette, heeft het resultaat dusdanige bevrediging 
gewekt, dat het Bestuur daarin een aansporing heeft gevonden, voort 
te gaan met zijn plannen tot vorming van practische cursussen in ver-
schillende deelen van het land, n.l. daar, waar de noodige animo hiervoor 
zal blijken te bestaan; 

De met het oog hierop per circulaire van 7 November 1936 uitge-
schreven enquête, meer in het bijzonder wat betreft de aanwezige belang-
stelling voor bepaalde onderwerpen, van welke enkele werden genoemd, 
heeft tot uitslag gehad, dat 62 leden van hun voorkeur hebben doen 
blijken, en wel als volgt: 

voor partieele prothese 	  34 
„ porseleinwerk 	  21 
„ Roentgendiagnostiek 	  13 
„ steunapparaten 	  I I 

„ orthodontische apparaten en hun toepassing 	35 
eenvoudig kroon- en brugwerk 	  21 
indirecte inlay 	  18 

De behandeling van deze gegevens en wat daarmee verband houdt 
zal binnenkort ter hand worden genomen, nu de voorzitter, die wegens 
langdurige ongesteldheid genoodzaakt was zich van alle bemoeiing 
met vereenigingswerk te onthouden, gelukkig hersteld, weder op zijn 
post is. 

In 1936 hebben geen voordrachten met demonstraties door Dr. T j e b-
b e s vóór en op den dag der Algemeene Vergadering van de Vereeniging 
plaats gehad. Besprekingen met dezen lector hebben ertoe geleid, dat 
zeer waarschijnlijk in het vervolg weder op zijn medewerking kan worden 
gerekend. 

In de voorjaarsvergadering 1936 van de Vereeniging heeft Dr. Julius  
eindrapport uitgebracht omtrent de resultaten van zijn onderzoek in 
het hyg. laboratorium van Prof. Wolf  f, waarna hij — evenwel wegens 
ziekte geruimen tijd later — een schriftelijk résumé ter beschikking van 
het Tijdschrift voor Tandheelkunde heeft gesteld. Dit zal in het Maart-
nummer 1937 verschijnen. 



650 

Wat betreft het uitschrijven van een prijsvraag, op grond van de 
bepaling in Art. 7, heeft het Bestuur besloten vooralsnog niet daartoe 
over te gaan, aangezien het, ook met het oog op de financiën, den tijd 
hiervoor nog niet gekomen acht. 

Aangemoedigd door ook in het afgeloopen jaar verkregen uitkomsten 
en niet minder door het feit, dat steeds meerdere leden van hun instem-
ming met het streven der W. T. A. doen blijken, zal het Bestuur in de 
nieuwe periode wederom gaarne zijn krachten wijden aan het werk, 
en daarmee aan het doel, door de Stichting beoogd. 

De Secretaris, 

P. Ch. Willemse. 


